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یــادداشـــت
لزوم اعتمادسازی 

ضرورت در نظر گرفتن مکان هایی برای اعتراض

کــوتــــاه

شرایط جامعه به نحوی است که باید اقداماتی در جهت اقناع 
افکار عمومی صورت گیرد تا شاهد ایجاد آرامش در کشور باشیم 
و در این خصوص برخی از گفت وگو در جامعه و میان گروه ها 
و جریان های سیاسی سخن می گویند. این در حالی است که 
مقام معظم رهبری چند سال پیش فرمودند که کرسی های 
آزاداندیشی باید در جامعه برپا شود اما این اتفاق نیفتاد و علتش 
نیز این بود که برخی از دانشجویان فکر می کنند که اگر وارد 
چنین مباحثی شوند نشانه گذاری  خواهند شد. از طرف دیگر 
نیز به دلیل اینکه برخی مطرح می کنند که در این کرسی های 
آزاد اندیشی باید برخی خطوط قرمز لحاظ شود این روندهای 
گفت وگو محور شکل نگرفت. چرا که در این کرسی ها نباید 
بدان معنا به دنبال خط قرمز باشیم. خط قرمز صرفا باید ادب 
و رعایت اصول و عدم تهمت زنی باشد. حال اینکه در موضوعی 
که می خواهند بحث کنند مشکلی ندارد و نباید بگویند که مثلا 
در این باب کسی نباید صحبت کند. از سویی هم باید اعتماد 
دانشجویان به صورت عمومی جلب شود و اگر دانشجویی وارد 
اینگونه مباحث می شود به قول معروف ستاره دار نشود. لذا تاکنون 
چنین اعتمادی میان مسئولان، دانشجویان و جامعه نبوده و به 
همین دلیل کرسی های آزاداندیشی پا نگرفت.  البته وقتی که 
سخن از آزاداندیشی به میان می آوریم نباید به دنبال خط قرمزها 
برویم و بگوییم که از این خط جلوتر نروید. در بحث گفت وگو 
نیز ابتدا باید ببینیم که طرفین گفت وگو چه کسانی هستند و 
این گفت وگو قرار است بر چه پایه و اساسی شکل بگیرد. لذا دو 
طرف گفت وگو باید از یک سطح همسان و مساوی برخوردار 
باشند. یعنی اگر قرار است که صحبت یا گفت وگویی بشود باید 
اقشار مختلف جامعه وارد موضوع بشوند. مشکلی که امروز در 
جامعه داریم این است که حرف مسئولان به باور بخشی از مردم 
نمی نشیند. البته نه اینکه خدای ناکرده گفته شود که مسئولان 
دروغ می گویند اما مساله اینجاست که شرایط به گونه ای شده 
که باور این حرف ها با توجه به برخی عملکردها برای مردم سخت 
شده است. لذا باید از سوی حاکمیت نوعی اعتمادسازی با جامعه 

صورت بگیرد تا بتوان کم کم اعتماد عمومی را  بیشتر کرد. 

دیدگــــاه

 دولت ها بایستی بحث اصالت اعتراض را بپذیرند و حاکمیت 
جمهوری اسلامی نیز در اصل بیست و هفتم این مساله را پذیرفته 
است. به طور طبیعی اعتراض هایی که شروع می شود ریشه هایی 
دارد و این ریشه ها گاهی به تبعیض و نابرابری بازمی گردد و این 
تبعیض و نابرابری نیز ریشه در فقر دارد. بنابر این فقر یا به عبارت 
بهتر شرایط بغرنج اقتصادی که بعضا به فقر می انجامد نابرابری 
و تبعیض را دامن می زند و این مساله نیز موجب بروز اعتراضات 
می شود. اما دولت ها طبق برنامه ریزی که دارند سعی می کنند 
تا این شرایط اقتصادی مردم به اندازه ای بد نشود که به فقر 
بینجامد و در نتیجه موجبات اعتراض فراهم  آید. حال این مساله 
تحت هر شرایطی که بوده به اینجا رسیده که اعتراضاتی صورت 
گرفته و الان می شود این رویه را تعدیل و میرا کرد. به عبارت 
دیگر مکان هایی برای اعتراض مردم در نظر گرفته شود تا مردم 
اعتراض خود را انجام دهند و با حاکمیت گفت و گو کنند. چرا که 
حاکمیت به دلیل اینکه حمایت جدی از احزاب سیاسی نکرده و 
احزاب نتوانستند در کشور پا بگیرند. لذا خیلی از شخصیت های 
سیاسی چه اصلاح طلب و چه اصولگرا نیز زمانی که به مسئولیتی 
رسیدند احزاب را نادیده گرفتند و گفتند حزبی نبودیم. در 
نتیجه همان طور که رئیس جمهور و رئیس قوه قضائیه نیز به 
درستی گفتند که باید گفت وگو صورت گیرد اما امروز حاکمیت 
نمی داند با چه شخص یا جریانی به گفت وگو و مذاکره بنشیند.  
لذا یا حاکمیت باید با احزاب گفت وگو کند یا اینکه مذاکره با 
مردم عادی در جامعه. اما به نظر می رسد که باید این مذاکره 
و گفت وگو در هر دو سطح سیاسیون و احزاب و مردم صورت 
گیرد. باید برای آن حداقل هایی را در نظر بگیرند و اعتراضاتی در 
مکان هایی انجام شود که امنیت آن را خود حاکمیت حفظ کند 
و در نهایت نمایندگانی انتخاب شوند که با حاکمیت گفت وگو 
کنند. راه و روش همین است و در همه جای دنیا با اعتراض 
کف خیابان اینگونه مذاکره می کنند. نکته مهم اینجاست که 
خشونت؛ خشونت را افزایش می دهد و اعتراضات افزایش پیدا 
می کند یا تبدیل به چیزهایی دیگر می شود. لذا مساله در نظر 
گرفتن مکان هایی برای اعتراض ضرورتی است که حاکمیت باید 
از گذشته بدان توجه می کرد و امروز با توجه به شرایط باید باز هم 

به این سمت و سو حرکت کرد. 

ویــــژه

آرمان ملی: معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر 
اینکه دولت از مواضع قانونی سازمان ملی استاندارد 
برای ایمنی و سلامت مردم به طور کامل پشتیبانی 
می کند، تصریح کرد: سازمان ملی استاندارد 
با انجام وظایف درست، کامل و دقیق می تواند 
تحولی شگرف در زمینه تولید، خدمات و سلامت 
در کشور ایجاد کند. دکتر محمد مخبر در همایش 
هفته استاندارد که در سالن اجلاس سران برگزار 
شد، گفت: خلأ ها و مشکلات در استانداردسازی 
شاخص ها، به بروز مسائلی در کشور منجر می شود 
و به همین دلیل باید تیمی برای بررسی دقیق 
این شاخص ها در سازمان ملی استاندارد تشکیل 
شود. وی با اشاره به اینکه باید برخی استانداردها 
در کشور متناسب با تحولات سریع جهانی تجدید 
نظر شود، گفت: با توجه به اینکه بخش زیادی از 
زندگی مردم به تولیدات دیجیتالی و شرکت های 
دانش بنیان مرتبط است باید نیازهای مردم در 
بخش های خودرویی، لوازم خانگی و سایر نیازهای 
روزمره متناسب با تولیدات دانش بنیانی استاندارد 
شود. معاون اول رئیس جمهور با تأکید بر اینکه 
جمهوری اسلامی ایران می تواند با توجه به نفوذ 

بین المللی، دیپلماسی قوی و موقعیت جغرافیایی 
به یک مرجع استاندارد سازی در منطقه تبدیل 
شود، اظهار داشت: صادرات به عنوان کلید رشد 
اقتصادی کشور از برنامه های جدی دولت است 
و بر همین اساس برای صادرات کالاها باید به 
مرحله ای برسیم که استاندارد های داخلی ایران 
مورد پذیرش تمام کشورهای خارجی باشد و 
سازمان ملی استاندارد به گونه ای برنامه ریزی 
کند که در مجامع بین المللی استانداردهای 
کشور از حالت بومی صرف خارج شده و به 
عنوان یک استاندارد مورد قبول در منطقه و در 
سطح بین المللی شناخته شود. وی جایگزینی 
استانداردهای سازمان ملی استاندارد با مراکز 
استانداردسازی خارجی را یکی از اهداف و 
ماموریت های مهم این سازمان در دولت سیزدهم 
برشمرد و گفت: باید استانداردهای داخلی کشور 
در بیرون از مرزهای ایران مورد تأیید و استفاده 
سایر کشورها قرار گیرد. مخبر همچنین با اشاره 
به اهمیت ایجاد آزمایشگاه های به روز و مجهز 
در سازمان ملی استاندارد برای ارزیابی تولیدات 
داخلی و محصولات وارداتی و تأکید بر اینکه 

استاندارد می تواند به شفافیت، مقابله با فساد و رفع 
تعارض ها در کشور کمک کند ادامه داد: زمانی که 
استاندارد به درستی اعمال و تعریف نشود فضایی 
برای سودجویی و تولید کالا با کیفیت پایین 
به وجود می آید و در این راستا باید زمینه های 
اصلاحی کیفیت سنجی کالا و خدمات تغییرات 
مناسب و اساسی یابد. معاون اول رئیس جمهور با 
اشاره به اهمیت تحقیقات، انجام پژوهش ها و به 
روز رسانی استانداردهای سازمان ملی استاندارد، 
افزود: رویکرد دولت سیزدهم استانداردسازی، 
روان سازی و بهسازی خدمات و تولیدات است 
که سازمان ملی استاندارد نقشی مهم و اساسی 
در این زمینه دارد. مخبر با بیان اینکه دولت 
مردمی حساسیت و انتظار ویژه ای از نحوه عملکرد 
سازمان های ملی استاندارد و ملی بهره وری دارد، 
گفت: عدم رعایت برخی استانداردها در تولیدات 
داخلی به نارضایتی مردم از این محصولات منجر 
شده است و در عین حال برخی انحصارات و 
تساهل و تسامح ها با برخی تولیدکنندگان داخلی 
به این وضعیت دامن زده است. وی از سازمان 
ملی استاندارد خواست تا با یک همت جدی و 
بدون ملاحظه برای رعایت استانداردهای این 
سازمان در تولیدات داخلی به میدان بیاید. مخبر 
در بخش دیگری از سخنان خود با تاکید بر اینکه 
سازمان ملی استاندارد جزو دستگاه هایی است 
که امانت های حیاتی مردم همانند جان و مال و 
زندگی آنان وابسته به اقدامات و ماموریت های 
این سازمان است، گفت: در طول دولت سیزدهم 
سازمان ملی استاندارد نشان داده است که هیچ 
گونه مسامحه، تساهل و تسامحی با جان و مال 
و سلامتی مردم ندارد. معاون اول رئیس جمهور 
ادامه داد: با اعمال قانونی معیارهای سازمان ملی 
استاندارد بسیاری از نارضایتی ها و مشکلات در 
کشور برچیده می شود و اگر در صادرات یک 
محصول به کشور خارجی استانداردها رعایت 
نشود حیثیت ملی خدشه دار می شود چرا که 
محصولات صادراتی ایران به عنوان نمادی از کشور 

و حیثیت بازار ایرانی است. 

سیدمصطفی هاشمی طبا
فعال سیاسی

حرکت کشور به سمت 
بومی سازی راکتورها 

سخنگوی دولت گفت: کشور 
به سمت بومی سازی راکتورها 
حرکت می کند و به این سمت 
می رود که بتواند عضو باشگاه 
راکتورهای  تولیدکنندگان 
تحقیقاتی در سطح جهان باشد.

به گزارش ایسنا، علی بهادری 
جهرمی در حاشیه نشست شورای 
هماهنگی مرکز اطلاع رسانی 
دستگاه های اجرایی کشور که 
در سازمان انرژی اتمی برگزار 
شد، اظهار کرد: امروز به تناسب 
حضور در مجموعه سازمان انرژی 
اتمی، هم برخی از اقدامات و هم 
دستاوردهای بسیار خوب، امیدوار 
کننده، افتخار آمیز و غرورآفرین 
کشور عزیزمان در حوزه انرژی 
اتمی از سوی سخنگو و رئیس 
گزارش  سازمان  این  محترم 
و  جهت دهی  افزود:  شد.وی 
سمت  به  فعالیت ها  اولویت 
صنعتی سازی و بهره برداری های 
اقتصادی، درمانی و بهداشتی از 
این صنعت در حوزه های مختلف 
کشاورزی، بهداشتی و صنعتی 
بود که بسیاری از این ها به سمت 
صنعتی سازی پیش رفته است. 
امروز ۲۰۰  مرکز درمانی در 
کشور از ۵۰ رادیودارو مختلف 
سازمان  محصولات  همه  که 
برای  هستند،  اتمی  انرژی 
مختلف  حوزه های  در   درمان 

بهره برداری می کنند.

دشمنان در سوریه سازی 
ایران ناتوان هستند

مشاور فرماندهی کل نیروهای 
مسلح در امور ارتش با تأکید بر 
لزوم تقویت توان دفاعی، گفت: 
دشمنان قصد داشتند که ما را 
همچون سوریه، لیبی، یمن، عراق 
و افغانستان درگیر جنگ کنند؛ اما 
به دلیل اینکه ما آماده و هوشیار 
هستیم، ناکام مانده اند سردار امیر 
سرتیپ حاتمی با بیان اینکه اگر 
جنگ نمی خواهیم، و می خواهیم 
امنیت کشورمان حفظ شود، باید 
آماده باشیم و قدرتمند شویم، 
گفت: آیا دشمنان نمی خواستند 
ما را همچون سوریه، لیبی، یمن، 
عراق و افغانستان درگیر جنگ 
کنند؟ اکنون هم می خواهند؛ 
اما چرا اینگونه نشده است؟ چون 
آماده و هوشیار بودیم و هستیم. 
آن ها در تحمیل جنگ محاسبه 
می کنند و اگر به نفع شان نباشد، 

جنگی را آغاز نمی کنند. 

معاون اول رئیس جمهور مطرح کرد: 

 لزوم   تجدیدنظر   در   برخی استانداردها 
متناسب  با  تحولات   سریع   جهانی

 پیام تسلیت رئیس جمهور 
رئیس جمهور در پیامی درگذشت رزمنده 
دلاور دوران دفاع مقدس، مرحوم حاج رجب 
هداوند و پدر شهیدان گرانقدر سعید، رضا 
و علی هداوند را به خانواده محترم ایشان و 
مردم شهیدپرور استان البرز تسلیت گفت. 
آیت ا... سید ابراهیم رئیسی در پیامی با تسلیت 
درگذشت حاج رجب هداوند، تصریح کرد: 
در سایه حیات معنوی این پدر با ایمان و 
وارسته، شهیدان گرانقدر سعید، رضا و علی 
هداوند پرورش یافته و بالیدند تا در جبهه های 
حق علیه باطل شکوفه دهند و عطر افشان 
گل شهادت و ایثار در میهن باشند. متن 
پیام رئیس جمهور به شرح زیر است: بسم ا... 
الرحمن الرحیم درگذشت رزمنده دلاور دوران 
دفاع مقدس، مرحوم حاج رجب هداوند، نماد 
صبر و فداکاری موجب تألم خاطر گردید. در 
سایه حیات معنوی این پدر با ایمان و وارسته، 
شهیدان گرانقدر سعید، رضا و علی هداوند 
پرورش یافته و بالیدند تا در جبهه های حق 
علیه باطل شکوفه دهند و عطر افشان گل 
شهادت و ایثار در میهن باشند. اینجانب 
با عرض تسلیت به خانواده محترم و مردم 
شهیدپرور استان البرز، از درگاه خداوند برای 
آن مرحوم علو درجات و همنشینی با فرزندان 
شهیدش و برای بازماندگان صبر و سلامتی 

مسألت دارم. 
 

 تکذیب ورود نیروهای امنیتی
 به دبیرستان دخترانه 

نماینده اردبیل در مجلس ورود نیروهای 
امنیتی به دبیرستان دخترانه ای در اردبیل 
را تکذیب کرد و گفت: قرآن بیاورید قسم 
می خورم که چنین چیزی صحت ندارد که 
نیروهای امنیتی وارد دبیرستان دخترانه ای در 
اردبیل شده اند و هیچ دانش آموزی بازداشت، 
مجروح و کشته نشده است. حجت الاسلام 
سید کاظم موسوی درباره این که آیا نیروهای 
امنیتی وارد دبیرستان دخترانه ای شده و به 
دنبال آن تعدادی از دانش آموزان بازداشت 
و مجروح شده اند، گفت: اصلا چنین چیزی 
صحت ندارد و تکذیب می کنم قرآن بیاورید 
و قسم می خورم که چنین چیزی درست 
نیست که به دبیرستان دخترانه حمله شده و 
به آن وارد شده اند. وی مجددا تاکید کرد: هیچ 
نیرویی هفته گذشته وارد مدرسه دخترانه ای 
در اردبیل نشده است اصلا چرا باید این کار را 
انجام دهند و بخواهند دانش آموزی را بازداشت 
کنند. این را از من روحانی که طلبه اردبیلی و 
خادم شهر ولایتمدارم هستم قبول کنید. من 
برای تک تک اردبیلی ها جان می دهم و فدای 
آنها هستم. چند نفر که در بحث اغتشاشات به 
خیابان آمدند جوانانی بودند که تحریک شدند 

یا این که اصلا اردبیلی نیستند. 
 

مسئولان انتقادپذیر باشند 
نماینده مردم تاکستان از مسئولین کشور 
خواست که انتقادپذیر باشند و همان شیوه 
و روش پیامبر اسلام را در اخلاق مدیریتی و 
حکومت داری پیاده کنند. رجب رحمانی بیان 
کرد: حوادثی که اخیرا اتفاق افتاد بیانگر نظام 
سلطه، کینه توزی و دشمنی بی حساب کسانی 
بود که با اصل نظام و انقلاب و اسلام دشمنی 
دارند. طبق فرمایش امام راحل باید به آمریکا 
بگوییم که هیچ غلطی نمی تواند بکند و ما 
چتربازان آمریکا را دفن خواهیم کرد و آمریکا 
این فکر را از سر خود بیرون کند که مستشار 
به ایران بفرستد تا در تعیین دولت و مجلس 

دخالت داشته باشند. 
 
لزوم تعیین مکانی برای اعتراضات

نماینده نیشابور در مجلس شورای اسلامی 
با تاکید براینکه باید »مکان مشخصی برای 
بیان اعتراضات تعیین شود«، ابراز امیدواری 
کرد که در مجلس یازدهم شاهد ساماندهی 
مکان هایی برای برگزاری تجمعات و اعتراضات 
قانونی باشیم. احسان ارکانی با تاکید بر اینکه 
باید بستر قانونی برای بیان اعتراض و حتی 
اعلام نارضایتی در هر قشری فراهم شود، 
گفت: با وجودی نبود بستر قانونی برای بیان 
اعتراضات، قانون نانوشته ای است که وقتی هر 
کسی در هر شهرستانی به موضوعی اعتراض 
دارد، در شهرستان مقابل دفتر نماینده و در 
تهران مقابل مجلس تجمع می کند اما این رویه 
درست نیست. وی توضیح داد: این وضعیت 
خوبی نیست که افراد در هوای سرد و گرم از 
شهرشان برای بیان اعتراض  آواره شوند و هیچ 
امکاناتی هم برای آن ها فراهم نباشد؛ باید در هر 
شهر و مرکز استانی مکان های مشخصی تعیین 
شود تا اقشار مختلف جامعه اعم از معلمان، 
فرهنگیان، کشاورزان، بازنشستگان و هر فرد 

دیگری بتواند اعتراضات خود را بیان کند. 
 
سازمان برنامه و بودجه را منحل کنیم

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با انتقاد 
از عملکرد سازمان برنامه و بودجه گفت: 
با عملکرد فعلی سازمان برنامه و بودجه یا 
سازمان برنامه و بودجه را منحل کنیم یا اجازه 
دهیم این سازمان هرکاری که مایل است انجام 
دهد. مسلم صالحی گفت: با وجودی که مجلس 
و دولت چندین ماه برای تصویب لایحه بودجه 
وقت گذاشتند اما آن چه توسط سازمان برنامه 

اجرا شده، کاملا سلیقه ای است. 

اسماعیل گرامی مقدم
فعال سیاسی اصلاح طلب

من متهم می کنم

یک تحلیلگر مسائل سیاسی 
گفت: من دولت های در ۳۵ سال 
گذشته را متهم اجرا نکردن 
اصل ۲۷ قانون اساسی می کنم. 
ایمانی درباره سازوکار  ناصر 
برگزاری راهپیمایی اعتراضی 
مسالمت آمیز، اظهار کرد: اصل 
۲۷ قانون اساسی تاکنون اجرا 
نشده است و دلیل آن عمدتا به 
هراس و راحت طلبی مسئولان 
دولت ها برمی گردد. معمولا کسی 
خوشش نمی آید که اعتراض و 
انتقاد را بشنود و تلاش می شود 
صورت مساله پاک شده و اصلا 
اعتراض صادر  برای  مجوزی 
نشود. حق اعتراض مسالمت آمیز 

باید به رسمیت شناخته شود .

آرمان ملی: رئیس مجلس شورای اسلامی 
با تاکید بر اینکه دولت و مجلس هر دو مصمم 
هستند که به کارکنان و بازنشستگان لشکری 
و کشوری کمک کنند، گفت: مردم عزیز 
ما حتماً می دانند که این کمک باید در حد 
توان دولت و اعتبارات موجود در کشور باشد.  
محمدباقر قالیباف در جلسه  علنی دیروز 
مجلس پس از رسیدگی به گزارش کمیسیون 
برنامه و بودجه در خصوص لایحه دو فوریتی 
متناسب سازی حقوق کارکنان دولت و 
بازنشستگان کشوری و لشکری و تصویب 
کلیات این لایحه اظهار کرد: عنوان لایحه ای 
که دولت ارائه داده در کمیسیون برنامه و 
بودجه مورد بحث و بررسی قرار گرفت و قطعی 
شد که این لایحه را به عنوان لایحه »اصلاح 
قانون بودجه ۱۴۰۱ برای ترمیم حقوق 
کارکنان و بازنشستگان کشوری و لشکری« 

محسوب کنیم. وی با اشاره به اظهارات رئیس 
سازمان برنامه و بودجه و همچنین رئیس 
کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در جریان 
رسیدگی به کلیات این لایحه گفت: اختلاف 
نظری در زمینه اصلاحاتی که در کمیسیون 
انجام شده وجود دارد؛ لکن در مجلس حتماً 
به آیین نامه داخلی مجلس توجه داریم که 
افزایشی بیش از آنچه که دولت پیش بینی 
کرده است، پیش بینی نکنیم تا با اصول 
قانون اساسی مغایرتی ایجاد نشود. رئیس 
مجلس تاکید کرد: از طرف دیگر باید توجه 
داشته باشیم که حل مشکلات کارکنان و 
بازنشستگان لشکری و کشوری چه آنهایی 
که در قانون مدیریت خدمات کشوری هستند 
و چه آنهایی که در قانون نظام هماهنگ 
پرداخت کارکنان دولت هستند باید مورد 
توجه قرار بگیرد؛ در این زمینه اختلاف نظری 

وجود دارد؛ چراکه دولت و مجلس هر دو 
مصمم هستند که به کارکنان و بازنشستگان 
لشکری و کشوری کمک کنند و مردم عزیز ما 
حتماً می دانند که این کمک باید در حد توان 
دولت و اعتبارات موجود در کشور باشد؛ مردم 
عزیز مطمئن باشند که این اولویت وجود دارد 
و ظرفیت  حل مشکلات با اولویت را داریم. 
قالیباف با اشاره به تصویب کلیات لایحه دولت 
درباره متناسب سازی حقوق کارکنان دولت و 
بازنشستگان کشوری و لشکری گفت: به دلیل 
ابهام درخصوص بار مالی، بر اساس ماده ۱۵۳ 
آیین نامه داخلی مجلس لایحه را جهت رفع 
ابهام به کمیسیون ارجاع می دهیم؛ ان شاءا... 
کمیسیون حداکثر ظرف امروز و فردا نظر خود 
را قطعی و نهایی کند تا این لایحه سریعاً در 
صحن به صورت خارج از نوبت مورد رسیدگی 

قرار بگیرد. 

رئیس مجلس: 

 دولت و مجلس مصمم به کمک به کارکنان 
و بازنشستگان لشکری و کشوری هستند

آرمان ملی:  رئیس سابق سازمان انرژی 
اتمی در خصوص برجام و ابعاد سیاسی و فنی آن 
اظهار داشت: من در بعد فنی همه مسئولیت ها 
را می پذیرم و الان خوشحالم که دیگر نیازی 
نیست کار گذشته را توجیه کنم. در آن زمان 
مسئولیت در سازمان انرژی اتمی استخوان در گلو 
بود. آدم نمی توانست حرف بزند و نمی توانست 
انتقادها را پاسخ دهد و خیلی شرایط سختی بود 
آن هم در حین مذاکره، شما هر چه می گفتید 
یا بیشتر شرح می دادید در نهایت در جهت 
خواسته و منافع طرف تمام می شد. علی اکبر 
صالحی گفت: اگر خدای نکرده برجام بدون 
حضور مسئولین سازمان انرژی اتمی از نظر فنی 
به سرانجام می رسید، درست است که برخی 
کارشناسان بودند اما کارشناسان به تنهایی 
نمی توانند کار مطلوب را انجام بدهند و در نهایت 
به مشکل برمی خوردیم.  وی افزود: تقدیرالهی 
این بود که این اتفاق بیفتد. هر کس کاری انجام 
می دهد باید مسئولیت آن را هم بپذیرد. آن زمان 
در مجلس نمی توانستم همه مسائل را بازگو کنم. 
قانون اخیر راهبردی مجلس جای تقدیر و تشکر 
دارد زیرا حقانیت سازمان انرژی اتمی را نشان 
داد که سازمان در چه مظلومیتی قرار داشت. 
چقدر انتقاد می کردند و می گفتند فعالیت های 
سازمان متوقف شده و فاتحه آن را خواندند و 
نابود شده  برخی از شخصیت های بزرگ که 

محترمی  شخصیت های  می کنم  تعجب  من 
هم هستند آن قدر احساساتی شده بودند که از 
واژگان نادرست استفاده می کردند.  برای اینکه 
اعتراض خودشان را نشان دهند از هر واژه و حرف 
نادرستی استفاده می کردند که به حیثیت سازمان 
انرژی اتمی ضربه بزنند.  وزیر سابق امور خارجه 
بیان کرد:  اگر فاتحه این صنعت خوانده شده بود 
چگونه می توانستیم فلز اورانیوم تولید کنیم. قرار 
بود ما تا ۱۵ سال بر روی فلز اورانیوم تحقیقات 
نکنیم تولید بحث دیگری است. چگونه شد که 
فلز اورانیوم تولید کردیم، چطور ۶۰درصد تولید 
کردیم و به فوریت ۲۰درصد تولید کردیم. قانون 
گفته بود ۱۲۰کیلو در یک سال تولید کنید، ما 
در یک سال ۴۵۰ کیلو تولید کردیم این ظرفیت 
کجا بود؟ چگونه شد که قانون گفته بود در یک 
سال هزار سانتریفیوژ پیشرفته ای آر۶ بسازید در 
صورتی که بر اساس برجام ما تا سال هشتم یا دهم 
باید حدود ۸۰ سانتریفیوژ  ای ار۶ داشته باشیم. 
اینها همه ظرفیت سازی شده بود و وجود نداشت. 
وی ادامه داد:  اینکه یک کارشناس متهم شود که 
با لگد همه سانتریفیوژها را کنار زده پذیرش آن 
سخت است.  رئیس سابق سازمان انرژی اتمی 
بیان کرد: خیلی از بزرگواران که مسئولیتی 
داشتند به خصوص روحانیت محترم و ائمه 
محترم جمعه وقتی آمدند و دستاوردهای سازمان 
را از نزدیک دیدند، حلالیت می  طلبیدند. ما با 

ستاد نماز جمعه هماهنگی کردیم تا برای بازدید 
تشریف بیاورند. گروه گروه می آمدند و می دیدند و 
بعد که می دیدند برخلاف چیزی است که به سمع 
آنها رسیده، اینجاست که می گویند »شنیدن کی 
بوُد مانند دیدن« حلالیت می طلبیدند. وی در 
خصوص مساله پادمان بیان کرد: آژانس خارج 
از انصاف و عدالت عمل می کند. ما در چارچوب 
پادمان با آژانس همکاری می کنیم و پادمان را 
به هم نزدیم و این تعهد ما است. طبق تعهدات 
پادمانی با آژانس همکاری داریم آن قسمتی که 
متوقف شده در چارچوب برجام است که حق 
ماست. همان گونه که غنی سازی ۶۰ درصد را 
شروع کردیم قرار نبود بالای ۳.۶۷ درصد غنی 
سازی کنیم ولی الان ۶۰ درصد هم غنی سازی 
می کنیم. در برجام متعهد شده بودیم سقف 
غنی سازی را برای ۱۵سال در ۳.۶۷ حفظ کنیم 
اما الان ۶۰ درصد تولید می کنیم برای اینکه 
برجام به هم خورد و آنها زیر تعهداتشان زدند. 
ما حق داریم طبق مواد ۳۶ و ۳۷ واکنش نشان 
بدهیم. من نقدی که به آژانس دارم این است 
که مساله را به گونه ای مطرح می کند که گویی 
ایران در چارچوب توافق پادمانی عمل نمی کند 
یعنی اینگونه مساله را القا می کند در صورتی که 
ایران در چارچوب پادمان عمل می کند و فقط در 
چارچوب آن چیزی که در برجام دیده شده بود 
یعنی بازرسی های فراپادمانی متوقف شده است. 

ناگفته های علی اکبر صالحی از سازمان انرژی اتمی تا برجام؛ 

در بعد فنی برجام همه مسئولیت را می پذیرم
      ائمه جمعه از ما حلالیت طلبیدند                آژانس خارج از انصاف و عدالت عمل می کند 

 رئیس جمهور جدید عراق: 
 نگاه ما به ایران به عنوان شریکی 

برای مصالح دو کشور است 
محمد کاظم آل صادق، سفیر جمهوری اسلامی ایران در عراق، 
دیروز با آقای »عبداللطیف رشید«، رئیس جمهور جدید عراق 
ملاقات و گفت وگو کرد. در این ملاقات، آل صادق ضمن تبریک 
به مناسبت انتخاب ایشان به مقام ریاست جمهوری عراق، ایران 
را حامی یکپارچگی، ثبات و توانمندی عراق مستقل دانست و 
ابراز امیدواری کرد در دوره ریاست جمهوری ایشان مناسبات دو 
کشور در تمامی زمینه ها بیش از پیش گسترش یابد. عبداللطیف 
رشید ، نیز ضمن استقبال از سفیر کشورمان و تاکید بر زمینه های 
مشترک تاریخی، فرهنگی و دینی فیمابین اظهار کرد: »مصلحت 
عراق، به منزله مصلحت جمهوری اسلامی ایران و مصلحت  
جمهوری اسلامی ایران به منزله مصلحت عراق است« وی تاکید 
کرد: »نگاه ما به  جمهوری اسلامی ایران به عنوان شریکی برای 
مصالح دو کشور است و معتقدیم مصلحت ایران فراتر از صرف 
مصالح ایران و عراق و در واقع به منزله مصلحت خاورمیانه است.« 


